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doar pe baza citorva momente ale creatiei sale, aJa... din 
trei in trei ani. Existi momente foarte Importante, care poate 
el nu sint atit de rlsunltoare ca spedacole, dar care sînt 
extrem de Importante in creatia unui scenograf. 
• Tn decembrie arful trecut am văzut la Naţionalul din Cluj 
premiera spedacoiufui Adunarea Femeilor şi mărturisesc 
că ambientul scenic realizat de tine într-o «sărăcie» aproape 
grotowskiană m-a şocat. Vreau să spun că nu fi-am recunoscut 
stilul. E un alt moment al creajiei tale? 
• Pentru a recunoaJte ceva, acel ceva trebuie si existe. 
Atunci cind un scenograf apare pe afiJ, el nu mai are nld 
o scuzi. Acolo s-a petrecut o gravi neintelegere: decorul 
a fost proiectat intr-un anume fel, repetitiile s-au prelun
git, eu aveam un contrad in strllnltate, am plecat llsind totul 
in ordine, dar, la intoarcere, am constatat el decorul •dls
plruse•. Sigur el acum e greu de stabilit a eul e vina. Dar 
repet, decorul meu nu a existat pe scenl. Din plcate, afiJele 
au aplrut cu numele meu. AcelaJI lucru s-a intimplat Jl  la 
Teatru l d4ottara• u nde, acum un an, am fost solicitati de 
cltre regizorul Mircea CorniJteanu si fac costumele la spec
tacolul Transfer de personalitate de Dumitru Solomon, piesl 
pe care am lucrat-o Jl la Cluj. Eu nu obiJnuiesc si refac 
un spedacol dec� daci existi o distanfl mare in timp. Am 
fost tofuJI  tentati de Ideea de a reface ceva in alt stil, cu 
un alt regizor. Am lucrat foarte bine pinl in momentul predlrll 
schltelor, dar repetlfiile s-au aminat cu 6-7 luni, perloadl 
in care decorul  a fost modificat pentru el a fost mutat pe 
o alti ·scenl. Intre timp, eu am plecat in strlinltate, moment 
in care costumele erau in faza de •a doua probl•. Nu Jtlu 
ce s-a intimplat, cert e faptul el pe scenl nu au aplrut chiar 
costumele mele. Costumele au suferit modlficlri, lucru con
statat fi de critici. A existat chiar o cronici în revista «Teatrul 
azi» care imi pune in circi fi recu zita spedacolulul, care 
nu-mi apartine ... Te asigur el aceste lucruri nu se vor mai 
intimpla, pentru el acum stabilesc prin contrad la ce anume 
mi oblig eu in fata teatrului Jl, totodatl, il cer teatrului  si 
respede ceea ce se stabile,te inlflal. 
• Ar trebui, într-adevăr, să intrăm în sfîrşit în era contrade
ior . . .  Dar să revenim la scenografie. Susfineai la revista «TEA
TRUL AZ 1» o rubică intitulată Costume pentru teatrul strlzll ... 
• In cl ipa asta ar trebui si mi ascund sub birou, pentru el 
e o rubrici pe care am intrerupt-o. Scuza ar fi l ipsa de 
timp, ceea ce nu e totuJi o scuzi. E o rubrici la care fin 
fi pe care o voi relua, pentru el e legltura dintre munca 
mea in teatru Jl  aceastl revistl ... 
• Eu nu voiam să-fi fac reproşuri; am spus-o pentru că sin
tagma «teatrul străzii» mă duce cu gîndul la spaţiile neconvenţi
onale. S imfi nevoia să spargi rigorile spaţiului clasic al cutiei 
italiene? 
• Existi o tendlntl de a ieJ I din spatiul scenei. Eu iubesc 
foarte mult spatiul scenei aJa cum e el, ceea ce nu mi îm
piedici si les din el. Drept dovadl acum lucrez la Teatrul 
•lulandra•, la sala •Toma Caragiu•. Voi lucra Jl in Ungaria 
intr-un spaflu deosebit, un fel de studio. Am mal lucrat fi 
la studioul de televiziune din Cluj . Simt nevoia si sparg uneori 
rigorile spatiului clasic, dupl cum simt Ji nevoia clutlril 
unei noi expresii in scenografie. Nu pot si-fi explic mai 
mult, dar cred el e nevoie de un nou limbaj. Nu e vorba 
de ceea ce se vehlculeazl acum, el trebuie si arunclm peste 
bord ceea ce am flcut, nu e vorbe de momentul de schimbare 
pol itici, ci de faptul el ne afllm la sfîrJit de secol fi el 
vom rlmine in urml daci nu ne schimblm modalttltlle de 
expresie. 

• Ai prevăzut, într-un fel, următoarea mea întrebare vorbin
du-mi de studioul de televiziune de la Cluj. Se zvoneşte că 
Victor Ioan Frunză intenţionează să monteze la televiziunea 
română un spectacol cu Faust de Goethe. Vei colabora cu 
ei? 
• E un vechi proied al lui Vidor la care visez Jl eu de 
mult ... 
• Te fascinează ceva în modalităţile de expresie ale teatrului 
de televiziune? 
• Nu mi fasclneazl. Eu Iubesc scena de teatru. Dar cred 
el e foarte Interesant si lucrezi apelind Ji la alte modal itltl 
de expresie. MI-ar pllcea si lucrez Jl film. l.sta vine tot din 
nevoia de a schimba continuu. Dar, repet, pe mine mi fas-
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cineazl cutia scenei Jl  cred in miracolul creat acolo. 
• Televiziunea, prin răceala ei, generată de absenta contadu
lui nemijlocit cu publicul, îţi va impune, bănuiesc, alte ri
gori . . .  
• Asta mi Jl tenteazl. Televiziunea e ca scena unui studio 
de teatru care iti �� posibilitatea si vezi decorul din toate 
plrfile. 
• Să rămînem pufin în sfera tentafiilor. Au existat şi există 
în lume încercări mai mult sau mai puţin reuşite de a proclama 
autonomia scenografiei: formule de genul design-teatrului şi 
altele asemenea. Te tentează un astfel de experiment? 
• li-o spun in Joaptl: am fost tentati la un moment dat. 
Dar lsta nu mai e spedacol, ci o modalitate de expresie a 
artelor plastice Jl face parte din alti zonl, chiar daci se apro
pie de spedacol. l l-am spus, nu consider el scenografia e 
o artl de slne-stltltoare. Hiel nu poate fi. Ea este expresia 
unei relatii care se stabileJte intre regie, muzicl, Interpretare 
Jl alte componente ale spedacolul ui ... Oricum, nu mi tenteazl 
in sensul de autonomlzare. 
• Ultima mea întrebare e, de fapt, o simplă curiozitate per
sonală. Sub ce zodie te-ai născutr 
• A Vlrsltorului  ... 
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